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REVISTA PRESEI

• Agricultorii organizează miercuri în faţa Guvernului miting de
protest faţă de închiderea pieţelor

Mai multe organizaţii ale producătorilor agricoli şi ale lucrătorilor în
agricultură organizează miercuri o manifestaţie în Piaţa Victoriei, în semn
de protest faţă de măsura autorităţilor de închidere a pieţelor alimentare
care funcţionau în locaţii acoperite, informează organizatorii într-un
comunicat.

La protestul din faţa sediului Guvernului urmează să participe
reprezentanţi ai organizaţiilor Uniunea Salvăm Ţăranul Român, Asociaţia
Eco Ruralis, Sindicatul Producătorilor Agricoli Olt, Asociaţia Fermierilor
Utilizatori De Automate De Lapte Crud din România, Federaţia
Asociaţiilor Apicole din România - ROMAPIS, Federaţia Sindicatelor
Democratice din Agricultură, Federaţia Naţională a Lucrătorilor,
Federaţia Uniunea Producătorilor Agricoli şi Organizaţiilor
Interprofesionale, Cooperativa Agricolă Legume de Glodeanu Sărat,
Cooperativa Agricolă Roşiori de Ialomiţa, Asociaţia Femeilor din Mediul
Rural Olt şi Asociaţia Legum-Ro-� Fruct Sud-Vest Oltenia.

Revendicările producătorilor şi lucrătorilor agricoli sunt: revizuirea
Hotărârii de Guvern nr. 935/2020 publicată în Monitorul Oficial din
06.11.2020, precum şi sprijinul Guvernului şi al autorităţilor locale pentru
menţinerea deschisă a tuturor pieţelor, halelor agroalimentare şi târgurilor
locale, închise sau deschise, permanente sau temporare, private sau
publice, în condiţii îmbunătăţite de siguranţă sanitară pentru prevenirea
transmiterii virusului SARS-COV-2, aşa cum se întâmplă în toate ţările
din Uniunea Europeană; sprijinirea urgentă şi strategică a pieţei locale şi
a lanţurilor scurte alimentare în condiţii de siguranţă pentru sănătatea
publică, inclusiv compensarea pierderilor suferite de ţărani şi micii
producători afectaţi de închiderea pieţelor din spaţii închise, stabilite de
comun acord prin consultarea cu asociaţiile de mici producători; accesul
la piaţă pentru micii producători; respectarea obligaţiilor internaţionale
pentru drepturile omului în sectorul agroalimentar; participarea ţăranilor
şi a micilor producători la luarea deciziilor şi dialog permanent cu
autorităţile la nivel central.

(Sursa: Agerpres)
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• Întâlnire cu specialiştii pe tema echipamentelor din secţiile ATI,
organizată de preşedintele Iohannis la Palatul Cotroceni

O întâlnire cu experţii din domeniul sanitar pe tema echipamentelor
specifice secţiilor de terapie intensivă va avea loc miercuri, la Palatul
Cotroceni, ea fiind anunţată de preşedintele Klaus Iohannis.

"În ceea ce priveşte situaţia la zi din sistemul sanitar, mâine voi organiza
o întâlnire la Palatul Cotroceni cu experţii în domeniu pe tema
echipamentelor din spitale, mai specific a celor din secţiile de terapie
intensivă, cu referire la sistemele de gaze medicinale şi reţeaua electrică.
Ştim că există numeroase probleme în acest domeniu, care impun
rezolvarea lor cu prioritate", a declarat şeful statului, marţi seară.

El a precizat că întâlnirea de la Cotroceni a fost convocată pentru a
discuta cu guvernanţi, cu specialişti din domeniu, din zona terapiei
intensive, despre măsurile care se impun pentru ca o tragedie ca aceea de
la spitalul din Piatra Neamţ să nu se mai repete.

"Am convocat şi specialişti în instalaţii, în special în instalaţii sanitare.
Lucrurile pot fi rezolvate. Extinderea secţiilor de terapie intensivă în
spitale se poate face, evident, cu respectarea normelor în vigoare.
Lucrurile care clar trebuie evitate sunt suprasolicitarea unor reţele şi
improvizaţiile. Ştiţi foarte bine că improvizaţiile la reţele, în special
electrice, sunt deosebit de periculoase, nu doar pentru un spital şi pentru o
terapie intensivă, ci şi pentru oricine face astfel de improvizaţie acasă.
Deci, tocmai pentru a preveni aceste improvizaţii doresc să pun problema
mâine pe tapet şi să găsim soluţii urgente, foarte urgente, fiindcă aici nu
este nevoie doar de control, de verificare, este nevoie efectiv de
intervenţie, de refacere a unor sisteme, de îmbunătăţire a unor sisteme şi
de crearea unor proceduri care pe viitor nu mai permit astfel de acţiuni
heirupiste, de mutat azi secţia, mâine injectomatul şi, din toată
improvizaţia, iată că au murit oameni", a susţinut Iohannis.

Preşedintele a mai afirmat că a solicitat autorităţilor o analiză a situaţiei
reale a contractelor de service şi mentenanţă pentru echipamentele şi
aparatura medicală din dotarea spitalelor publice.

(Sursa: Agerpres)
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• CCR discută sesizările asupra Legii de modificare a Codului fiscal

Curtea Constituţională a României dezbate, miercuri, sesizările USR,
PNL, PMP şi PSD asupra Legii de modificare a articolului 435 din Codul
fiscal, care prevede că operatorii economici care intenţionează să
distribuie şi să comercializeze angro produse energetice au obligaţia să
deţină spaţii de depozitare corespunzătoare.

Judecătorii constituţionali au amânat în mai multe rânduri discutarea
sesizărilor.

USR susţine că actul normativ restrânge numărul de concurenţi pe piaţa
produselor energetice. Potrivit USR, prevederile proiectului legislativ
încalcă principiul liberei circulaţii a mărfurilor, consacrat prin art. 34 - 36
din Tratatul privind Funcţionarea Uniunii Europene (TFUE).

Prin obligarea întreprinderilor la suportarea costurilor pentru înfiinţarea
depozitelor, în special a întreprinderilor mici şi mijlocii, devine dificilă,
dacă nu imposibilă, funcţionarea acestora, se mai arată în sesizarea USR.

Potrivit acesteia, se încalcă şi principiul neretroactivităţii, întrucât
operatorii economici care deţin deja atestate valabile sunt obligaţi să se
supună noii proceduri, în condiţiile în care aceste atestate îşi pierd
valabilitatea la data intrării în vigoare a modificării legislative propuse,
independent de termenul lor de valabilitate, aducând astfel atingere
drepturilor câştigate sub imperiul vechii reglementări. În opinia USR,
operatorii economici au aşteptarea legitimă ca atestatele emise în temeiul
actualelor prevederi să nu îşi piardă valabilitatea decât ca urmare a
revocării din culpă a acestora şi nu ca urmare a manifestării discreţionare
de voinţă a legiuitorului.

Totodată, în sesizare se mai arată că dispoziţiile acestei legi contravin
prevederilor constituţionale referitoare la libertatea economică, îngrădind
libera iniţiativă şi accesul liber al persoanei la o activitate economică.

Conform sesizării USR, mulţi agenţi economici nu mai pot să
îndeplinească condiţiile impuse şi vor fi eliminaţi de pe piaţă, "afectând
grav cadrul concurenţial şi creând un monopol pentru cei 4 operatori
principali din România (Petrom, Lukoil, Rompetrol, Mol)".
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USR mai susţine că, prin adoptarea proiectului legislativ în forma actuală,
se încalcă principiul predictibilităţii actului administrativ, nefiind
prevăzut un termen minim de cel puţin 6 luni înainte de data intrării în
vigoare a legii.

Camera Deputaţilor a adoptat, la începutul lunii septembrie, propunerea
legislativă de completare a Codului fiscal, stabilind că operatorii
economici care intenţionează să distribuie şi să comercializeze angro
produse energetice au obligaţia să deţină spaţii de depozitare
corespunzătoare. Proiectul a primit aviz negativ de la Guvern şi a fost şi
respins anterior de Senat. Legea intră în vigoare la 60 de zile de la
publicarea ei în Monitorul Oficial.

Şi PNL, PMP şi PSD, precum şi deputaţi neafiliaţi au sesizat Curtea
Constituţională cu privire la aceste modificări aduse Codului fiscal.

(Sursa: Agerpres)

• Guvernul urmeaza sa aprobe in sedinta de miercuri un proiect de
OUG privind acordarea asistentei medicale prin telemedicina

Guvernul urmeaza sa aprobe in sedinta de miercuri, 18 noiembrie, un
proiect de ordonanta de urgenta pentru completarea Legii 95/2006 privind
reforma in domeniul sanatatii, proiect de act normativ care vizeaza
instituirea cadrului general in privinta acordarii asistentei medicale prin
telemedicina.

"Prin prezentul act normativ se instituie cadrul general care sa permita
tuturor unitatilor sanitare publice si private prevazute la art. 30 alin. (1)
din Legea 95/2006 privind reforma in domeniul sanatatii (indiferent daca
acestea se afla sau nu se afla in relatie contractuala cu casa de asigurari de
sanatate) acordarea asistentei medicale prin telemedicina, se stabileste un
complex de masuri alternative de protectie a pacientului si sunt largite
posibilitatile de asigurare a serviciilor medicale prin acordarea de servicii
medicale la distanta, realizate prin utilizarea tehnologiei informationale si
a mijloacelor de comunicare electronica, la distanta, in scopul prevenirii
imbolnavirii populatiei, imbunatatirii sau mentinerii starii de sanatate a
pacientilor", se arata in nota de fundamentare a proiectului de act
normativ.

Executivul va adopta si un proiect de lege privind unele masuri in
domeniul justitiei in contextul pandemiei de COVID-19.
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In expunerea de motive se precizeaza ca, tinand seama de dinamica
evolutiei situatiei epidemiologice nationale, dar si internationale,
determinata de raspandirea coronavirusului SARS-CoV-2 si ca urmare a
solicitarilor din practica, legea reglementeaza in domeniul justitiei
"masuri specifice, temporare, aplicabile pe durata starii de alerta, precum
si pentru o perioada de 30 de zile de la incetarea acesteia, menite sa
permita, pe de o parte, asigurarea unei protectii adecvate a magistratilor, a
personalului auxiliar de specialitate si celui conex din cadrul organelor
judiciare, precum si a justitiabililor impotriva imbolnavirii cu
coronavirusul SARS-CoV-2 in contextul activitatilor judiciare,
salvgardandu-se astfel drepturile la sanatate, la integritate fizica si la viata,
iar, pe de alta parte, continuarea, in conditii optime, a activitatii de
infaptuire a justitiei".

" In ipoteza in care colegiul de conducere al unei instante de judecata
apreciaza ca se impune restrangerea activitatii de judecata la nivelul
acesteia, din motive generate de pandemia de COVID-19, acesta poate
propune colegiului de conducere al curtii de apel in circumscriptia careia
functioneaza: a) restrangerea activitatii de judecata a uneia sau mai
multor sectii ale respectivei instante; b) restrangerea activitatii de
judecata a intregii instante. Propunerea colegiului de conducere al
instantei a carui activitate de judecata este grav afectata de restrangerea
activitatii trebuie sa fie motivata. Colegiul de conducere al curtii de apel
se va pronunta asupra propunerii motivate in termen de maximum 48 de
ore de la primirea acesteia", conform expunerii de motive la proiectul de
lege.

Pe agenda sedintei de guvern figureaza si un proiect de hotarare pentru
aprobarea Programului multianual strategic privind cooperarea
internationala pentru dezvoltare si asistenta umanitara in perioada
2020-2023.

Un alt proiect de hotarare care urmeaza sa fie aprobat de Executiv vizeaza
declansarea procedurilor de expropriere a tuturor imobilelor proprietate
privata care constituie coridorul de expropriere al lucrarii de utilitate
publica de interes national "Drum expres Braila - Galati".

In sedinta de guvern ar urma sa fie adoptate si o serie de hotarari privind
eliberari/numiri de prefecti si/sau subprefecti.

Guvernul va dezbate in prima lectura si proiectul de ordonanta de urgenta
privind rectificarea bugetara, potrivit unei declaratii facute marti de
premier.
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"Vom avea in prima lectura ordonanta de urgenta privind rectificarea
bugetului, vor exista cresteri la cateva ministere. In primul rand,
Ministerul Sanatatii, va fi o crestere de cel putin 1 miliard, care, evident,
este o crestere necesara pentru a face fata cresterii cheltuielilor sistemului
de sanatate in lupta anti COVID. De asemenea, vom avea o crestere la
investitii, la Ministerul Lucrarilor Publice, Dezvoltarii si Administratiei.
Vom avea, de asemenea, o crestere la Ministerul Agriculturii, unde
trebuie sa finalizam platile pentru despagubirea fermierilor ale caror
suprafete au fost afectate de seceta, de asemenea, sa suplimentam pentru
a sustine financiar cateva forme de sprijin ale fermierilor. Sunt
principalele cresteri, dar vom avea proiectul de ordonanta in prima lectura
, dupa Ludovic Orbanla sedinta de guvern de maine", a declarat
participarea la Topul National al Firmelor 2020, intrebat despre rectificarea bugetara
anuntata de guvern.

(Sursa: ziare.com)

• Camera Deputatilor a adoptat ordonanta de urgenta prin care
angajatii isi pot reduce cu 50% timpul de lucru pe perioada starii de
alerta

Camera Deputatilor a adoptat marti, 17 noiembrie, in calitate de for
decizional, proiectul de lege care aproba ordonanta de urgenta 132/2020
privind masuri de sprijin destinate salariatilor si angajatorilor in contextul
pandemiei.

Astfel, exista posibilitatea reducerii cu cel mult 50% a timpului de munca,
din cauza instituirii starii de alerta, iar salariatii afectati de aceasta masura
beneficiaza de "o indemnizatie de 75% din diferenta dintre salariul de
baza brut lunar prevazut in contractul individual de munca si salariul de
baza brut lunar aferent orelor de munca efectiv prestate ca urmare a
reducerii timpului de munca, in completarea drepturilor salariale cuvenite,
calculate la timpul efectiv lucrat".

Proiectul de lege supus dezbaterii are ca obiect de reglementare
posibilitatea acordata angajatorului de reducere a timpului de munca al
salariatilor, cu cel mult 50% din durata prevazuta in contractul individual
de munca, cu repartizarea corespunzatoare a programului de lucru si
reducerea corespunzatoare a salariului.

https://ziare.com/ludovic-orban/
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"Art. 1. - (1) Prin derogare de la prevederile art. 112 alin.(1) din Legea nr.
53/2003 - Codul muncii, republicata, cu modificarile si completarile
ulterioare, in conditiile legii, in cazul reducerii temporare a timpului de
munca, determinate de instituirea starii de urgenta/alerta/ asediu, in
conditiile legii, pe perioada starii de urgenta/alerta/asediu, precum si pe o
perioada de pana la 3 luni de la data incetarii ultimei perioade in care a
fost instituita starea de urgenta/alerta/asediu, angajatorii au posibilitatea
reducerii timpului de munca a salariatilor cu cel mult 50% din durata
zilnica, saptamanala sau lunara, prevazuta in contractul individual de
munca, cu informarea si consultarea sindicatului, a reprezentantilor
salariatilor sau a salariatilor, dupa caz, anterior comunicarii deciziei
salariatului", arata proiectul adoptat marti de catre deputati.

De asemenea, reducerea timpului de munca este stabilita prin decizia
angajatorului, pentru o perioada de cel putin 5 zile lucratoare, lunar,
angajatorul avand obligatia de stabilire a programului de munca pentru
intreaga luna. Reducerea timpului de munca se aplica si in cazul
programului de munca in ture, precum si in cazul programului de munca
inegal.

Decizia angajatorului privind reducerea timpului de munca, programul de
lucru, modul de repartizare a acestuia pe zile si drepturile salariale
aferente se comunica salariatului cu cel putin 5 zile inainte de aplicarea
efectiva a masurii.

Pe durata reducerii timpului de munca salariatii afectati de masura
beneficiaza de o indemnizatie de 75% din diferenta dintre salariul de baza
brut lunar prevazut in contractul individual de munca si salariul de baza
brut lunar aferent orelor de munca efectiv prestate ca urmare a reducerii
timpului de munca, in completarea drepturilor salariale cuvenite,
calculate la timpul efectiv lucrat, mai prevede actul normativ.

Indemnizatia "este suportata de angajator, din capitolul aferent
cheltuielilor de personal din bugetul de venituri si cheltuieli al acestuia, si
se achita la data platii salariului aferent lunii respective, urmand a se
deconta, in cel mult 5 zile de la emiterea deciziei din bugetul asigurarilor
pentru somaj dupa indeplinirea de catre angajator a obligatiilor
declarative si de plata aferente veniturilor din salarii si asimilate salariilor
din perioada pentru care se face solicitarea in conformitate cu prevederile
Legii nr.227/2015 privind Codul fiscal, cu modificarile si completarile
ulterioare. Procedura de decontare a sumelor se stabileste prin hotarare a
Guvernului", conform sursei citate.
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Pe 8 septembrie, Senatul a adoptat proiectul privind aprobarea acestei
OUG, ca prim for sesizat, iar votul de marti al Camerei a fost decizional.
Prin urmare, legea merge la promulgare.

(Sursa: ziare.com)

• DECIZIE Modificări la programul Kurzarbeit - va fi aplicat și
după starea de alertă, nouă procedură și termen de decontare a
banilor de la Guvern, dispare obligația pentru REVISAL

Programul de muncă flexibilă (Kurzarbeit) va putea fi aplicat de
angajatori �i după încetarea stării de alertă, pe o perioadă de până la 3 luni
după încetarea acesteia, cu primirea subven�iei aferente de la Guvern,
conform unui proiect de lege adoptat de Parlament, prin votul final al
Camerei Deputa�ilor. Totodată, autorită�ile vor trebuie să deconteze
angajatorilor sumele de la buget în cel mult 5 zile de la efecturea
demersurilor în acest sens.

De ce este important: Conform programului în vigoare, în cazul reducerii
temporare a activităţii determinate de instituirea stării de
urgenţă/alertă/asediu, angajatorii afla�i în situa�ii excep�ionale vor putea
reduce cu cel mult 50% durata de muncă prevăzută în contractul
individual cu normă întreagă al angaja�ilor, pe o perioadă de cel pu�in 5
zile, iar Guvernul va subven�iona 75% din diferen�a dintre salariul normal
�i cel pentru program de muncă redus. Măsura va putea fi aplicată la nivel
na�ional sau sectorial, în domenii în care se înregistrează scăderea cifrei
de afaceri, din luna anterioară aplicării măsurii, cu cel pu�in 25% fa�ă de
media anului anterior pentru cel pu�in 10% din contribuabili marii �i
mijlocii.

Este bine de �tiut: Programul de lucru Kurzarbeit, adică ”muncă
redusă”, este un model economic lansat în Germania în urmă cu 110 ani
�i a fost utilizat în timpul celor două războaie mondiale, dar a devenit
exterm de utilizat în timpul crizei financiare mondiale care a început în
2008. Conform programului Kurzarbeit, angaja�ii lucrează pe o anumită
perioadă mai pu�in sau chiar deloc. Angajatorul, împreună cu angajatul,
decide procentul cu care scade timpul de lucru, iar angajatul prime�te
propor�ional salariul, care ar trebui scutit de taxe, �i statul preia par�ial
diferen�a până la salariul întreg.
Amendamentele aduse programului au fost votate acum în unanimitate de
deputa�i �i mai trebuie promulgate de �eful statului pentru a intra în
vigoare.
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Conform modificărilor aduse de deputa�i programului, ”în cazul reducerii
temporare a timpului de muncă, determinate de instituirea stării de
urgenţă/alertă/asediu, în condiţiile legii, pe perioada stării de
urgenţă/alertă/asediu, precum şi pe o perioadă de până la 3 luni de la data
încetării ultimei perioade în care a fost instituită starea de
urgenţă/alertă/asediu, angajatorii au posibilitatea reducerii timpului de
muncă a salariaţilor cu cel mult 50% din durata zilnică, săptămânală sau
lunară, prevăzută în contractul individual de muncă, cu informarea şi
consultarea sindicatului, a reprezentanţilor salariaţilor sau a salariaţilor,
după caz, anterior comunicării deciziei salariatului”.

De asemenea, reducerea timpului de muncă în condiţiile prevăzute nu se
va mai face pentru o perioadă de cel puţin 5 zile
lucrătoare consecutive, acestea fiind considerate lunar.

În forma modificată a programului, angajatorii nu vor mai fi obliga�i să
transmită în registrul general de evidenţă a salariaţilor decizia privind
reducerea timpului de lucru.

Măsura a fost luată ”având în vedere că registrul general de evidenţă a
salariaţilor nu este actualizat astfel încât să permită angajatorilor
înscrierea reducerii timpului de muncă potrivit prezentei ordonanţe”, au
arătat deputa�ii.

Printr-un nou articol introdus, deputa�ii au stabilit �i o procedură mai
detaliată şi condi�iile privind decontarea sumelor către angajatori.

Art.11 - (1) În vederea decontării sumelor solicitate potrivit
art.1 alin.(11), angajatorul trebuie să depună o cerere înso�ită de
următoarele documente:

a) copie a deciziei privind reducerea timpului de muncă, semnată de
angajat că a luat la cunoştinţă;

b) balan�a lunară de verificare, pentru perioada prevăzută la
art.1 alin.(11) lit.b);

c) un acord încheiat cu reprezentanţii sindicatului din cadrul unităţii sau,
în cazul în care nu există un sindicat, cu reprezentanţii salariaţilor,
referitor procentul din numărul de salariaţi pentru care s-a dispus
reducereatimpului de muncă;
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d) lista persoanelor care urmează să beneficieze de
indemnizaţia prevăzută la art.1 alin. (4);

e) copie a documentelor de plată a salariilor, cu evidenţierea plăţii
indemnizaţiei.

(2) Cererea de decontare şi documentele prevăzute la alin. (1) se depun
de către angajator, în format electronic sau în format letric, până la data
de 25 a fiecărei luni pentru plata indemnizaţiei din luna anterioară, la
agenţia pentru ocuparea forţei de muncă judeţeană, precum şi a
municipiului Bucureşti, în raza căreia îşi are sediul social.

(3) În situaţia în care cererea este depusă de către angajator la o dată
ulterioară celei prevăzute la alin.(2), suma aferentă lunii pentru care se
face solicitarea se decontează în luna următoare.

(4) Agenţiile pentru ocuparea forţei de muncă judeţene, precum şi a
municipiului Bucureşti, în urma verificării documentelor depuse de către
angajator, emit o decizie, în cel mult 5 zile de la depunerea corectă a
documentelor, în care se precizează că sunt respectate de către angajator
condi�iile prevăzute la art.1 alin.(11)”.

(Sursa: profit.ro)

• INS: Numărul locurilor de muncă vacante a crescut la 39.300, în al
treilea trimestru din 2020

Numărul locurilor de muncă vacante a fost de 39.300 în al treilea
trimestru din 2020, în creştere cu 5.200 faţă de trimestrul anterior, potrivit
datelor Institutului Naţional de Statistică publicate miercuri.

Comparativ cu acelaşi trimestru al anului 2019, rata locurilor de muncă
vacante a scăzut cu 0,30 puncte procentuale, iar numărul locurilor de
muncă vacante a scăzut cu 15.700, potrivit agerpres.ro.

Cite�te �i: BIOGRAFIE - Cine a fost marea actri�ă Draga Olteanu
Matei/VIDEO

Rata locurilor de muncă vacante a fost 0,81%, în creştere cu 0,10 puncte
procentuale faţă de trimestrul precedent.

https://www.agerpres.ro/
https://www.stiripesurse.ro/biografie-cine-a-fost-marea-actrita-draga-olteanu-matei-video_1529395.html
https://www.stiripesurse.ro/biografie-cine-a-fost-marea-actrita-draga-olteanu-matei-video_1529395.html
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Potrivit INS, în trimestrul III 2020, cele mai mari rate ale locurilor de
muncă vacante s-au înregistrat în administraţia publică (2,07%), alte
activităţi de servicii (1,96%), respectiv sănătate şi asistenţă socială
(1,52%).

În industria prelucrătoare s-a concentrat peste 20% din numărul total al
locurilor de muncă vacante (7.900 locuri vacante), iar rata a luat valoarea
de 0,73%. Sectorul bugetar a însumat circa o treime din numărul total al
locurilor de muncă vacante.

Astfel, 5.700 locuri vacante s-au regăsit în administraţia publică, 5.300
locuri vacante în sănătate şi asistenţă socială, iar 2.000 de locuri vacante
în învăţământ.

La polul opus, rata locurilor de muncă vacante a înregistrat cele mai mici
valori în hoteluri şi restaurante (0,02%), producţia şi furnizarea de energie
electrică şi termică, gaze, apă caldă şi aer condiţionat (0,26%), respectiv
industria extractivă şi tranzacţii imobiliare (0,29% pentru fiecare în
parte).

Activităţile economice mai sus menţionate au avut şi cele mai puţine
locuri de muncă vacante, atingând fiecare valori de până la 100 locuri
vacante.

Prin comparaţie cu trimestrul precedent, cele mai semnificative creşteri
ale ratei locurilor de muncă vacante s-au observat în învăţământ (+0,37
puncte procentuale), activităţi de servicii administrative şi activităţi de
servicii suport (+0,30 puncte procentuale), respectiv industria
prelucrătoare (+0,26 puncte procentuale). În ceea ce priveşte numărul
locurilor de muncă vacante, acesta a înregistrat faţă de perioada analizată,
creşteri semnificative în industria prelucrătoare (+2.700 locuri vacante) şi
în învăţământ (+1.300 locuri vacante).

Cea mai relevantă scădere atât a ratei, cât şi a numărului locurilor de
muncă vacante s-a regăsit în informaţii şi comunicaţii (-0,38 puncte
procentuale, respectiv - 700 locuri vacante).

Faţă de acelaşi trimestru al anului anterior, cu excepţia activităţii de
învăţământ, care a înregistrat aceeaşi valoare a ratei locurilor de muncă
vacante, celelalte activităţi ale economiei naţionale au înregistrat scăderi
ale celor doi indicatori.
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Astfel, cele mai semnificative scăderi ale ratei locurilor de muncă vacante
au fost în intermedieri financiare şi asigurări (-0,72 puncte procentuale),
urmate de distribuţia apei; salubritate, gestionarea deşeurilor, activităţi de
decontaminare şi de activităţi de spectacole, culturale şi recreative (-0,67
puncte procentuale, pentru fiecare în parte).

În ceea ce priveşte numărul locurilor de muncă vacante, cele mai
importante diminuări s-au observat în industria prelucrătoare (-5.700
locuri vacante), comerţ (-2.300 locuri vacante), respectiv sănătate şi
asistenţă socială (-1.200 locuri vacante).

În trimestrul III 2020, cea mai mare cerere de forţă de muncă salariat
exprimată de angajatori din punct de vedere al numărului locurilor de
muncă vacante a fost pentru ocupaţiile de specialişti în diverse domenii
de activitate - grupa majoră 2 (10.000 locuri vacante), lucrători în
domeniul serviciilor - grupa majoră 5 (5.700 locuri vacante), muncitori
calificaţi şi asimilaţi - grupa majoră 7 (5.500 locuri vacante), respectiv
ocupaţii elementare - grupa majoră 9 (5.300 locuri vacante).

Rata locurilor de muncă vacante a avut cele mai mari valori pentru
ocupaţiile de funcţionari administrativi - grupa majoră 4 (1%), respectiv
de specialişti în diverse domenii de activitate - grupa majoră 2 (0,94%).
Cele mai mici valori ale celor doi indicatori s-au înregistrat în ocupaţiile
de lucrători calificaţi în agricultură, silvicultură şi pescuit - grupa majoră
6 (0,42%, respectiv 100 locuri vacante), respectiv în cele de membri ai
corpului legislativ, ai executivului, înalţi conducători ai administraţiei
publice, conducători şi funcţionari superiori - grupa majoră 1 (0,42%,
respectiv 1.400 locuri vacante).

Comparativ cu trimestrul precedent cele mai relevante creşteri atât ale
ratei, cât şi ale numărului locurilor de muncă vacante s-au înregistrat în
ocupaţiile de muncitori calificaţi şi asimilaţi - grupa majoră 7 (+0,25
puncte procentuale, respectiv +1.700 locuri vacante), urmate de cele de
specialişti în diverse domenii de activitate - grupa majoră 2 (+0,16 puncte
procentuale, respectiv +1.600 locuri vacante), respectiv de operatori la
instalaţii şi maşini; asamblori de maşini şi echipamente - grupa majoră 8
(+0,16 puncte procentuale, respectiv + 900 locuri vacante).

Ocupaţiile de membri ai corpului legislativ, ai executivului, înalţi
conducători ai administraţiei publice, conducători şi funcţionari superiori
- grupa majoră 1 au cunoscut o diminuare a ratei locurilor de muncă
vacante cu 0,01 puncte procentuale, respectiv a numărului locurilor de
muncă vacante cu 100 locuri vacante.
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Faţă de acelaşi trimestru al anului anterior s-au înregistrat numai scăderi,
atât în ceea ce priveşte rata, cât şi numărul locurilor de muncă vacante,
cele mai semnificative regăsindu-se în ocupaţiile de specialişti în diverse
domenii de activitate - grupa majoră 2 (-0,38 puncte procentuale,
respectiv -4.200 locuri vacante), lucrători în domeniul serviciilor - grupa
majoră 5 (-0,38 puncte procentuale, respectiv -3.200 locuri vacante),
respectiv în ocupaţiile elementare - grupa majoră 9 (-0,36 puncte
procentuale, respectiv -2.600 locuri vacante).

(Sursa: Agerpres)

• România, pe primul loc în Europa din perspectiva creșterii
costurilor cu serviciile medicale estimate pentru 2020. Telemedicina
prinde viteză, consilierea virtuală, încă nu

Ținerea sub control a costurilor devine esen�ială întrucât, la nivel global,
68% dintre asigurători se a�teaptă la cre�terea daunelor, urmare a
infectărilor, îngrijirii �i tratamentului legat de COVID-19.În 2021 se
a�teaptă o cre�tere a costurilor medicale peste rata infla�iei. Flexibilizarea
programului de lucru �i migrarea către work-from-home determină
schimbări de beneficii semnificative în programele de beneficii pentru
angaja�i. Potrivit celui mai recent raport MMB, realizat la nivel global
întreruperile în furnizarea serviciilor medicale �i schimbarea modelelor de
lucru ca urmare a crizei sanitare COVID-19 vor avea un impact major în
beneficiile medicale, atât din perspectiva costurilor dar �i asupra modului
în care beneficiile medicale sunt acordate de angajatori.

Realizat pentru al 6-lea an consecutiv, MMB Health Trends: 2020 Insurer
Survey (cunoscut în trecut ca Medical Health Trends Around the World),
concluzionează că 68% dintre asigurători anticipează cre�terea volumului
daunelor, a nevoii de servicii medicale �i de tratament.

De asemenea, asigurătorii anticipează o cre�tere a costurilor medicale
care va depă�i rata infla�iei anticipate pentru 2021. Anul trecut,
asigurătorii au consemnat cre�teri ale costurilor cu serviciile medicale de
9,7%, o valoare de 3 ori mai mare decât rata infla�iei. Pentru anul în curs,
asigurătorii estimează o cre�tere a costurilor cu serviciile medicale de
9,5%, de circa 3,5 ori mai mare decât rata infla�iei. Pentru anul 2021,
90% dintre asigurători se a�teaptă ca această tendin�ă să se men�ină sau să
crească.

https://fineco24news.blogspot.com/2020/11/romania-pe-primul-loc-in-europa-din.html
https://fineco24news.blogspot.com/2020/11/romania-pe-primul-loc-in-europa-din.html
https://fineco24news.blogspot.com/2020/11/romania-pe-primul-loc-in-europa-din.html
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*COVID-19 afectează profund toate zonele din societate �i economie,
implicit zona serviciilor medicale. Anticipăm cre�terea costurilor cu
serviciile medicale odată cu revenirea tratamentelor pentru alte afec�iuni
care au fost amânate în perioada restric�iilor. Accesarea serviciilor
medicale pentru tratamente asociate altor afec�iuni dar amânate în
perioada restric�iilor, cre�terea inciden�ei problemelor de sănătate
determinate de munca la distan�ă �i stilul de via�ă sedentar, inclusiv
probleme legate de afec�iuni ale sistemelor muscular �i osos dar �i cele
mentale ne conduc la concluzia că putem anticipa cre�terea în continuare
a costurilor cu serviciile medicale * spune Hervé Balzano, President,
Health at Mercer and Mercer Marsh Benefits International Leader.

Pentru a face fa�ă noilor provocări pe care le aduce munca la distan�ă �i
pentru a controla costurile în cre�tere, angajatorii trebuie să redefinească
gama de beneficii pe care le acordă angaja�ilor �i modul în care acestea
sunt furnizate.

Criza COVID-19 a arătat cât de fragile pot fi sistemele actuale de
beneficii pentru angaja�i. Multe dintre acestea sunt proiectate să
func�ioneze pe suport de hârtie �i nu pot fi accesate sau furnizate de la
distan�ă. Tot mai mul�i angajatori sunt în căutarea furnizorilor care să
poată livra servicii digitale �i online (ex.: servicii de preven�ie, sănătate
mentală) iar asigurătorii urmăresc extinderea gamei de solu�ii pe care le
pot acoperi.

O altă concluzie a studiului este legată de cre�terea numărului de
companii de asigurare care acoperă serviciile medicale de consultan�ă în
sistem de telemedicină. 59% dintre asigurătorii care au furnizat
răspunsuri au confirmat că serviciile de telemedicină reprezintă o
componentă activă a ofertei curente. În anul 2019, doar 38% dintre
asigurători acopereau serviciile de telemedicină.

În plus, 55% dintre asigurători acoperă acum serviciile de preven�ie
precum screening-urile. Al�i 20% dintre asigurători au indicat că iau în
calcul sau au dezvoltat deja planuri pentru a avea aceea�i abordare în
următoarele 24 de luni.

Beneficiile medicale acordate de către angajatori vor continua să joace un
rol important în accesul angaja�ilor la serviciile medicale de care au
nevoie. Spre exemplu, în special în America de Sud, peste 50% dintre
asigurători anticipează că vor acoperi costurile cu vaccinarea angaja�ilor
împotriva COVID-19.
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Studiul surprinde, de asemenea, decalajele existente din perspectiva
beneficiilor medicale care să sprijine sănătatea mentală a angaja�ilor, în
pofida cererii în cre�tere constatate în timpul pandemiei pentru astfel de
servicii. Spre exemplu, consilierea virtuală în domeniul sănătă�ii mentale
nu este încă răspândită. Doar o treime dintre asigurători acoperă astfel de
servicii, la nivel mondial. Mai mult, 32% dintre asigurători nu oferă
planuri care să acopere vreun serviciu de sănătate mentală, cu toate că în
toate regiunile asigurătorii considera că beneficiile medicale acordate de
angajatori sunt mult mai eficiente decât cele disponibile în sectorul public.
Eficien�a este apreciată din perspectiva prevenirii, diagnosticării �i
accesării tratamentelor necesare pentru tulburările de sănătate mintală.

Potrivit informa�iilor studiului, România ocupă primul loc în Europa cu
Medical Trend Rate anticipate la 18.4% pentru anul 2020 în contextual în
care rata infla�iei prognozată pentru anul în curs este de aproape 8 ori mai
mica. Anul trecut, Medical Trend Rate a depă�it 18%, de peste 4 ori mai
mult decât rata infla�iei.

În România asistăm la un efect determinat de suprapunerea contextului
local al pie�ei asigurărilor de sănătate cu efectele COVID-19. Aflată
într-o perioadă de dezvoltare accelerată, pia�a asigurărilor de sănătate a
crescut semnificativ în ultimii ani. În mod firesc, acest aspect a început să
aducă �i costuri mai mari cu daunele plătite de asigurători. Iată că
impactul COVID-19 asupra costurilor cu serviciile medicale se suprapune
pe o cre�tere care, oricum, pentru România era anticipată. În acest context
este esen�ial ca angajatorii din România să î�i redefinească programele de
beneficii.afirmă Silvia Dumitrescu, Manager, Mercer Marsh Benefits,
Romania.

Constatăm �i pentru România preocuparea angajatorilor pentru beneficiile
medicale care adresează sănătatea mentală a angaja�ilor �i pentru servicii
digitale de medicină sau cele de tip teleconsulta�ii. Din perspectiva
preven�iei, este esen�ial ca angajatorii să sincronizeze programele
existente de asigurări de sănătate �i cele de medicina Muncii cu servicii
on-site �i cu programe de tip EAP (Employee Assistance Programs)
concluzionează Silvia Dumitrescu.

*Pe măsură ce costurile cu serviciile medicale cresc �i apare perspectiva
recesiunii economice, este important ca angajatorii să se asigure că
beneficiile pe care le acordă angaja�ilor au efecte reale în îmbunătă�irea
stării de sănătate, a stării de bine, a productivită�ii �i implicării angaja�ilor.
Sănătatea angaja�ilor este esen�ială pentru companii �i determină
performan�a �i sustenabilitatea oricărei afaceri.
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Beneficiile medicale acordate angaja�ilor trebuie privite ca o investi�ie în
oameni �i nu ca un cost necesar* spune Amy Laverock, MMB’s Advice
and Solutions Leader.

Studiul Mercer Marsh Benefits acoperă beneficiile medicale acordate de
angajatori în 59 de �ări (mai pu�in SUA) în perioada iunie – iulie 2020.
Raportul din acest an include indexul anual al tendin�elor medicale care
este fundamentat pe datele furnizate de aproape 240 de companii de
asigurare �i pe informa�ii care exced aspectele financiare ale acoperirii
asigurării.

Țară / Regiune
2019

Medical
Trend Rate
Consemnată

2019 rata
inflației
estimată

2020 Medical
Trend

RateAnticipată

2020 rata
inflației

prognozată

Global 9.7% 3.4% 9.5% 2.6%

Europe 8.0% 2.6% 7.5% 1.6%

Romania 18.2% 3.8% 18.4% 2.2%

Turkey 25.0% 15.2% 16.5% 12.0%

Hungary 13.8% 3.4% 14.0% 3.3%

Serbia 7.0% 1.9% 13.5% 1.4%

Bulgaria 15.0% 2.5% 12.5% 1.0%

Ukraine 11.7% 7.9% 12.0% 4.5%

Lithuania 12.5% 2.2% 10.0% -0.3%

Russia 8.0% 4.5% 10.0% 3.1%

Poland 10.1% 2.3% 9.0% 3.2%

Latvia 11.7% 2.7% 8.3% -0.3%



CNSLR Fratia Revista Presei 18 noiembrie 2020 17

Norway 8.0% 2.2% 8.0% 2.4%

Azerbaijan 10.0% 2.6% 7.0% 3.3%

Italy 5.5% 0.6% 7.0% 0.2%

Netherlands 5.2% 2.7% 5.5% 0.5%

Greece 4.3% 0.5% 4.7% -0.5%

Ireland 4.5% 0.9% 4.5% 0.4%

Spain 5.1% 0.7% 4.2% -0.3%

Sweden 3.5% 1.7% 4.0% 0.5%

United Kingdom 7.1% 1.8% 4.0% 1.2%

Denmark 3.1% 0.7% 3.0% 0.7%

Luxembourg 2.0% 1.7% 3.0% 0.7%

Belgium 2.0% 1.2% 2.5% 0.3%

France 4.0% 1.3% 2.4% 0.3%

Portugal 1.5% 0.3% 2.0% -0.2%

Cyprus 0.6% 0.6% 1.5% 0.7%

(Sursa: fineco24news.com)
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• România are cea mai redusă rată de recuperare economică din UE.
De ce? Unde sunt banii de salvare, de ce nu se văd rezultatele, sau
banii nu au ajuns unde trebuia să ajungă pentru susţinerea
economiei? În doar 8 luni, datoria publică a crescut cu nu mai puţin
de 75 mld. lei

După aproape cinci luni de la prezentarea planului de relansare
economică anunţat la data de 1 iulie 2020 de către preşedintele Klaus
Iohannis, prin care IMM-urile urma să primească granturi pentru capital
de lucru în valoare de 2.000 de euro, niciun cent nu a ajuns la firme, acum,
la jumătatea lui noiembrie. Companiile occidentale au primit ajutoare de
supravieţuire de zeci de miliarde de euro, la o simplă cerere. Cifrele nu
aveau cum să nu fie reflectate de statistici.

„Cei 2.000 de euro nu au ajuns încă la oameni, înţelegem că vor intra la
finalul acestei săptămâni aceşti bani. Au fost circa 29.000 de
microîntreprinderi înscrise, care urmează să primească 2.000 de euro.
Programul a fost lansat în vară, dar sperăm să vină şi ne dorim o agilizare
a acestor proiecte, mai ales în contextul actual“, spune Roxana Mircea,
owner al REI Finance Advisors.

Sute de miliarde de euro au aruncat guvernele Uniunii Europene în arenă
pentru a-şi salva economiile. România, în această aventură a salvării, şi-a
majorat deficitul bugetar la 10% din PIB, şi-a crescut datoria publică cu
75 mld. lei, în doar opt luni din an, şi este dispusă să împrumute, în 2020,
până la 150 de mld. lei, o sumă incredibilă. Şi încă pe atât, în anul ce vine.
Unde sunt banii de salvare, de ce nu se văd în rezultate? Sau banii nu au
ajuns unde trebuia să ajungă, pentru susţinerea economiei?

Nicio declaraţie oficială nu poate ascunde realitatea că economia
României este cel mai slab performantă economie din UE în această criză.
Datele Eurostat arată că România a avut una dintre cele mai mari scăderi
din UE şi are cea mai înceată revenire, de la izbucnirea crizei medicale
încoace.

Privită comparativ, creşterea de 5,6% în T3 la T2 nu înseamnă deloc o
revenire puternică, cum susţin preşedintele Klaus Iohannis şi miniştrii săi
.
În T2, faţă de T1, Europa a scăzut, pe medie, cu 11,4%. România a scăzut
cu 12,2%.
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În T3, faţă de T2, media de revenire a Uniunii Europene a însemnat un
plus în PIB de 11,6%. Pentru România, plusul este de doar 5,6%. Cu alte
cuvinte, UE a recuperate (pe medie), în al treilea trimestru, întreaga
cădere din trimestrul al doilea faţă de trimestrul întâi. Dar România a
recuperate doar 46% din această scădere.

Şi, totuşi, România s-a împrumutat, în această vreme, de 75 mld. lei şi se
va mai împrumuta cu încă 50 de miliarde de lei până la final de an. Pe ce
s-au dus banii, dacă ei în economie nu se văd?

(Sursa: zf.ro)

• Firmele tăiate de la ajutoare acuză Guvernul că n-a ținut cont de
recomandările Comisiei Europene

Oamenii de afaceri acuză autorită�ile române că au ignorat hotărârea
Executivului european care, la finalul lunii iunie, a inclus �i firmele aflate în
dificultate financiară la finalul lui 2019 în planul de ajutorare.

Antreprenorii invocă un comunicat al Comisiei Europene din data de 29
iunie, în care se anun�a extinderea cadrului temporar de acordare a
ajutoarelor de stat astfel încât să primească bani toate firmele mici �i
mijlocii, inclusiv cele care “se aflau deja în dificultate financiară la 31
decembrie 2019”.

Guvernul a refuzat să includă aceste firme pe lista celor eligibile la
ajutoarele de stat, invocând interdic�ii ale Comisiei Europene.

Mai precis, Ministerul Economiei a afirmat, la acel moment, că acest
criteriu este impus în regulamentul Fondului European de Dezvoltare
Regională (FEDR), din care vin banii.

Ini�ial, ordonan�a de urgen�ă privind acordarea granturilor adoptată în data
de 31 iulie nu avea nicio prevedere legată de starea financiară a firmelor.
Această condi�ie a fost introdusă ulterior, în normele de aplicare publicate
în octombrie.

Problema a fost expusă recent pe larg de Libertatea, după ce o serie de
antreprenori care au aplicat la schemă au constatat că aceasta le blochează
primirea ajutoarelor.
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În această situa�ie se află mai bine de 2.000 de firme care nu pot primi banii
europeni deoarece erau considerate în dificultate financiară la finalul lui
2019. Aceasta se calculează automat, ca raport între capitalul firmei �i
pierderile raportate în situa�iile fiscale depuse anual la Fisc.

Guvernul nu cedează

Contactat de Libertatea, secretarul de stat din Ministerul Economiei, Liviu
Rogojinaru, a reiterat că criteriul financiar este impus la nivel european.
Programul interoghează baze de date de la ANAF, Registrul Comer�ului
etc., unde sunt raportate datele financiare ale firmelor. În func�ie de acestea
li se spune dacă sunt sau nu în dificultate financiară. Una este dificultatea
financiară calculată de către ANAF conform cerin�elor Comisiei Europene
�i alta este dificultatea financiară cauzată de criza generată de pandemie,
gen au probleme cu plata furnizorilor sau nu mai au clien�i. Nu pot să le dau
bani tuturor, pentru că aceea�i Comisie Europeană vine �i le ia banii înapoi.
Gândi�i-vă ce ar fi ca o firmă să primească 100.000 de euro, să fie obligată
să îi dea înapoi, să fie o amendă de 1.000 de euro �i accesorii de 5.000 de
euro. Liviu Rogojinaru, secretar de stat la Ministerul Economiei:

Acesta le recomandă antreprenorilor cu firme aflate în dificultate să meargă
la Agen�ia Na�ională de Administrare Fiscală (ANAF), pentru a-�i regla
situa�ia, dacă există erori.

“Am rugat la ANAF să se lucreze cu celeritate. Eu acum un an �i jumătate
eram de partea cealaltă a baricadei �i mi-a luat trei luni să rezolv la o firmă
de-a mea o problemă de 14 lei diferen�ă la TVA”, a spus Rogojinaru.

Probleme și la acordare

Înscrierea firmelor pentru ajutoare a demarat în data de 22 octombrie, iar
fondurile de 350 de milioane de euro s-au epuizat în doar 6 minute �i au
ajuns pentru circa 5.000 de firme, din cauză că singurul criteriu folosit de
autorită�i a fost “primul venit, primul servit”.

Fiecare dintre aceste firme putea primi maximum 150.000 de euro.

Alte 17.000 de companii au rămas cu ochii în soare, însă autorită�ile au
anun�at că au făcut rost de 600 de milioane de euro, astfel că în final ar
urma să beneficieze toate firmele eligibile.
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Liviu Rogojinaru, secretar de stat în cadrul Ministerului Economiei, estima
de curând că în jur de 17.600 sunt eligibile, iar alte 2.000 ar urma să fie
declarate după contesta�ii, astfel că în final 20.000 de firme ar urma să
primească granturi.

(Sursa: libertatea.ro)

• Guvernul vrea să modifice legea offshore, relaxând suprataxarea
producţiei de gaze

Proiectul de modificare a Legii offshore va include o relaxare a
supraimpozitării producţiei de gaze naturale din Marea Neagră, a declarat
secretarul de stat din Ministerul Economiei Niculae Havrileţ, la o
conferinţă online organizată de EM360 şi România Durabilă.

Legea offshore prevede în prezent o cotă de impozit de 30% pe veniturile
suplimentare obţinute de producători pentru vânzări la preţuri sub 85
lei/MWh, precum şi cote de la 15% la 70% pentru cele aferente unor
preţuri de vânzare a gazelor între 85 şi peste 190 lei/MWh.

Prin venit suplimentar se înţelege diferenţa dintre preţul mediu ponderat
al gazelor naturale vândute din producţia internă proprie din perimetrele
offshore şi preţul reglementat de achiziţie a gazelor naturale din producţia
internă pentru clienţii casnici şi noncasnici în anul 2012, de dinainte de
liberalizare respectiv 45,71 lei/MWh, înmulţită cu volumele de gaze
vândute din producţia internă din perimetrele offshore.

Niculae Havrileţ a lăsat să se înţeleagă că va fi majorat acel nivel de
45,71 lei/MWh în raport cu care se defineşte ce înseamnă venit
suplimentar supus supraimpozitării, ceea ce înseamnă că baza de
impunere va fi mai redusă decât în prezent, iar producătorii vor plăti, în
consecinţă, sume mai mici ca impozit, scrie profit.ro

"Au mai fost discuţii cu privire la suprataxare, s-au rezolvat, în sensul că
e normal să fie suprataxaţi producătorii în momentul în care piaţa este
volatilă şi ei obţin venituri pe aripile vântului, windfall. Pe o perioadă
foartă scurtă de timp, cum am avut în 2011, de exemplu, când gazele de
import au fost 600 de dolari/1.000 de metri cubi faţă de 150 de dolari
preţul producţiei interne. În cazul în care există aceste creşteri
fenomenale de pe o zi pe alta, şi în alte state există un principiul
suprataxării.
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Dar nu putem pleca de la preţul pe care l-am avut la data începerii
perioadei de dereglementare, un preţ specific producătorilor de gaze
maturi, cu mare parte din investiţii recuperate, amortizate, nu putem
impune acel preţ foarte mic ca perioadă de început a suprataxării unui
imvestitor nou, cu un grad de risc uriaş faţă de un producător din zona
onshore, ştim foarte bine ce probleme sunt în zona maritimă", a spus
Havrileţ.

În septembrie anul trecut, în urma anunţului făcut de ExxonMobil cu
privire la intenţia de a-şi vinde participaţia la Neptun Deep, principalul
perimetru offshore din Marea Neagră, fostul Guvern a publicat un proiect
de modificare a Legii offshore în care erau cuprinse majoritatea
solicitărilor de schimbări legislative ale operatorilor din Marea Neagră,
care însă nu a avansat procedural deloc de atunci.
(Sursa: adevarul.ro)

• Economisirea la romani: unul din trei ar tine banii intr-un plic in
sifonier

Daca ar fi sa economiseasca, jumatate dintre romani ar reusi sa puna
deoparte 120 de lei pe luna sau cel mult 350 de lei trimestrial si i-ar
depune intr-un cont bancar, potrivit unui studiu al Reveal Marketing
Research.

De asemenea, 32% dintre respondenti au declarat ca ar prefera sa pastreze
banii economisiti intr-un plic in sifonier. Doar 8% dintre respondenti au
mentionat ca ar alege sa investeasca intr-o asigurare de viata si numai 4%
dintre romani ar investi la bursa prin intermediul unui broker.

Ce fac romanii cu banii?

Tinerii profesionisti sunt printre cei cei mai dispusi sa apeleze la o banca
atunci cand se gandesc la metodele de economisire a banilor, 57% dintre
acestia mentionand ca i-ar depune intr-un cont bancar.

Peste 70% dintre pensionari ar face acelasi lucru. In mediul urban si
mediul rural, preferinta pentru pastrarea banilor la banca este prima
optiune a romanilor atunci cand vine vorba de economisire - 49% dintre
cei din urban si 51% dintre cei din rural au optat pentru aceasta varianta.
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Unii romani prefer sa simta banii "aproape"

Banii tinuti in propria locuinta reprezinta o solutie pentru economisire
pentru mai bine de o treime dintre romani. 40% dintre familiile
traditionale, intrebate cum ar proceda daca ar reusi sa stranga trimestrial o
suma de 350 lei, au afirmat faptul ca ar pastra banii intr-un plic in sifonier.

O treime dintre adultii fara partener sunt in asentimentul familiilor
traditionale si recunosc ca ar pastra acasa banii economisiti. Pentru
acestia, contactul direct cu banii si certitudinea ca ii pot vedea oricand
ofera sentimentul de control asupra resurselor financiare.

Asigurarile de sanatate, tot mai cautate

Romanii sunt interesati si de asigurarile de viata, insa doar 8%. Investitia
prin intermediul unei asigurari de viata este o varianta la care ar apela, in
special, familiile moderne, asa cum arata datele Reveal Marketing
Research.
13% dintre familiile moderne ar alege sa investeasca banii in acest fel.
Doar 9% dintre mileniali, intrebati cum ar proceda cu o suma de 350 de
lei economisita, au mentionat varianta investitiei intr-o asigurare de viata.

Procentele sunt scazute in ceea ce priveste tendinta romanilor de a investi
la bursa cu ajutorul unui broker. Din totalul esantionului, doar 4% dintre
romani ar alege acest tip de gestionare a economiilor.

Comparativ cu restul segmentelor, maturii fara partener se arata mai
interesati de actiunile la bursa - 8% dintre ei au selectat aceasta optiune.
Totusi, procentele sunt foarte mici, iar romanii nu se arata deschisi la a
investi banii economisiti la bursa. Doar 6% dintre respondenti au
mentionat ca ar opta pentru alte metode de gestionare a banilor pusi
deoparte, fata de cele listate in sondaj.

(Sursa: ziare.com)

• Cine este medicul care va coordona campania de vaccinare
anti-COVID în România / Coordonator de doctorat i-a fost Streinu
Cercel

Medicul Valeriu Gheorghiţă, care va fi coordonatorul campaniei de
vaccinare anti-COVID-19 în România, are 38 de ani �i lucrează din 2012
la Spitalul Militar Central “Dr Carol Davila”, fiind de trei ani medic



CNSLR Fratia Revista Presei 18 noiembrie 2020 24

primar. El l-a avut coordonator de doctorat pe profesorul Adrian Streinu
Cercel, care acum candidează la Senat pe listele PSD.

Locotenent colonel medic Valeriu Gheorghi�ă are 38 de ani. El este medic
primar, doctor în Știin�e Medicale, competenţă în Managementul
serviciilor de sănătate, atestat în medicină de călătorie. Medicul
coordonează, la Spitalul Militar Central, politica de utilizare a
tratamentului cu antibiotice.

Potrivit CV-ului său, Valeriu Gheorghi�ă a absolvit în 2006 Universitatea
de Medicină şi Farmacie din Târgu-Mureş.

În 2013, a obţinut titlul de doctor în Ştiinţe medicale, cu o lucrare cu tema:
“Dinamica antigenului HBs cantitativ �i predic�ia răspunsului la
tratamentul antiviral cu interferon pegylat sau analogi nucleozidici �i
nucleotidici la pacien�ii cu hepatită cronică cuVHB". Coordonator de
doctorat, la Universitatea de Medicină �i Farmacie “Carol Davila” din
Bucure�ti, i-a fost managerul Institutului "Matei Bal�", Adrian Streinu
Cercel, care acum candidează la Senat pe listele PSD.

În perioada 2007-2012 Valeriu Gheorghi�ă a fost medic rezident la
Institutul "Matei Bal�".

El lucează la Spitalul Universitar de Urgenţă Militar Central “Dr Carol
Davila” din 2012. Până în 2017 a fost medic specialist în boli infec�ioase,
iar de 3 ani este medic primar. Din 2016, Valeriu Gheorghi�ă este asistent
universitar.

Strategia de vaccinare împotriva COVID-19 va fi făcută publică
săptămâna viitoare, a anun�at mar�i pre�edintele Klaus Iohannis, care a
precizat că medicul Valeriu Gheorghi�ă de la Spitalul Militar Central a
fost desemnat coordonator al campaniei.

"După elaborarea strategiei de vaccinare antiCOVID-19, care va fi făcută
publică săptămâna viitoare, autorită�ile au început organizarea
propriu-zisă în vederea implementării eficiente a acestei strategii. A fost
desemnat un coordonator al campaniei, dl Valeriu Gheorghi�ă, medic
primar de boli infec�ioase la Spitalul Militar Central. Vaccinarea se va
face etapizat �i va începe cu anumite grupe de popula�ie stabilite pe
criterii epidemiologice �i medicale. E vorba, într-o primă fază de
personalul medical, grupele de risc, sectoare esen�iale precum educa�ie,
siguran�ă na�ională, transporturi, energie”, a spus pre�edintele.

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24425271-strategia-vaccinare-anticovid-19-facuta-publica-saptamana-viitoare-coordonator-campaniei-medic-spitalul-militar.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24425271-strategia-vaccinare-anticovid-19-facuta-publica-saptamana-viitoare-coordonator-campaniei-medic-spitalul-militar.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24425271-strategia-vaccinare-anticovid-19-facuta-publica-saptamana-viitoare-coordonator-campaniei-medic-spitalul-militar.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24425271-strategia-vaccinare-anticovid-19-facuta-publica-saptamana-viitoare-coordonator-campaniei-medic-spitalul-militar.htm
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Șeful statului a precizat, totodată, că au fost stabilite măsurile generale
pentru organizarea vaccinării, care �in cont de condi�iile specifice de
transport �i stocare, dar �i modul în care vor fi organizate echipele care
vor administra vaccinul, locurile unde acest lucru se va face �i
programarea popula�iei.
(Sursa: hotnews.ro)

• Ministerele fac liste cu angajații care vor să fie vaccinați anti-Covid.
Populația „generală”, ultima care va primi vaccinul

Ministerul Sănătă�ii a trimis către toate ministerele din Guvern o circulară
prin care cere ca fiecare institu�ie să întocmească liste cu angaja�ii care
doresc să se vaccineze cu vaccinul anti-Covid care va veni în România la
finalul lunii decembrie.

O astfel de circulară, trimisă către ministrul Transporturilor, Lucian Bode,
ob�inută de reporterii Digi24, spune că organizarea programului de
vaccinare anti Covid se va desfă�ura în etape, în prima etapă urmând să
fie imunizate mai multe categorii de bugetari, în timp ce „în ultima etapă
va fi vaccinată popula�ia generală”

Categoriile de personal care vor avea prioritate sunt:

- personalul medical �i auxiliar din unită�ile medicale publice �i private
- personalul care deserve�te activită�ile esen�iale din infrastructura critică
(militarii, angaja�ii Po�tei, CFR etc)
- personalul din institu�iile aflate în subordinea ministerelor
- persoanele peste 18 ani vulnerabile (vâstnici peste 65 de ani �i cei cu
boli cronice)

Documentul subliniază că în utima etapă va fi vaccinată popula�ia
generală.

Pe baza circularei primite de la ministerul Sănătă�ii, fiecare minister a
emis, la rândul lui, circulare interne prin care î�i anun�ă angaja�ii,
demnitari, înal�i func�ionari publici, că este deschisă lista de înscriere
pentru vaccinare.
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Despre campania de vaccinare autorită�ile nu au făcut multe declara�ii
clare. Subiectul a fost dezbătut, mar�i, la palatul Cotroceni, unde Klaus
Iohannis i-a convocat pe speciali�tii în sănătate publică.

Se pare că vaccinul celor de la Pfizer va veni în România undeva la
finalul lunii decembrie-începutul lunii ianuarie, va fi depozitat la
Institutul Cantacuzino, care este singurul ce dispune de infrastructura
necesară condi�iilor speciale de temperatură �i stocare a vaccinului, �i va
fi distribuit apoi în �ară cu ajutorul Armatei.

Nu se cunosc însă modul în care el va fi distribuit mai departe, când va
ajunge �i la popula�ia care nu dispune de func�ii �i demnită�i în statul
român, �i nici cum �i cine va stabili cine sunt persoanele „vulnerabile” �i
cum vor primi acestea vaccinul.

Surse guvernamentale sus�in că o strategie mai clară privind campania de
vaccinare va fi elaborată în perioada următoare.

(Sursa: ziare.com)

• România, codașă în UE la ponderea locuinţelor cu toaleta în
interior

Ponderea locuinţelor din România care nu au o toaletă în interior este de
peste zece ori mai mare decât media din UE, România fiind de altfel
singurul stat membru UE unde aproape un sfert din populaţie trăieşte în
locuinţe care nu au toaleta în interior, arată datele publicate miercuri de
Eurostat.

În 2019, aproximativ 2% din populaţia Uniunii Europene trăia în locuinţe
care nu aveau o toaletă în interior, în scădere cu 1,7 puncte procentuale
comparativ cu 3,7% în anul 2010, potrivit agerpres.ro.

Statele membre care stau cel mai prost la acest capitol sunt: România,
unde 24,2% din locuitori nu aveau o toaletă în interiorul locuinţei,
Bulgaria (13,7%), Lituania (10%), Letonia (8,7%), Estonia (4,7%) şi
Ungaria (3,1%).

România a înregistrat însă progrese semnificative, ţinând cont că în anul
2010 ponderea locuinţelor fără o toaletă în interior era de 40,9%.

https://www.agerpres.ro/
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În contrast, ponderea locuinţelor fără o toaletă în interior este mai mică de
1% în 19 state membre UE, în frunte cu Suedia (unde este aproape de
0%), urmată de Luxemburg, Malta, Olanda şi Slovenia (toate cu 0,1%) şi
Germania (0,2%).

Ziua de 19 noiembrie a fost declarată de ONU Ziua mondială a toaletei.

(Sursa: Agerpres)

• Promisiunea ambasadorului SUA pentru cea mai saraca regiune
din tara: sosea si cale ferata moderne, care sa lege Moldova de
autostrada Via Carpathia

Ambasadorul SUA la Bucuresti, Adrian Zuckerman, a afirmat, marti, 17
noiembrie, ca Iasiul va trebui conectat la autostrada care va lega
Constanta de Gdansk (Polonia), mentionand ca va lucra cu autoritatile
locale pentru a aduce mai multe companii americane la Iasi.

"Am promis la Iasi ca vom lucra toti la un plan ca sa fie o sosea si o cale
ferata care sa uneasca Iasiul cu autostrada care se va face intre Constanta
si Gdansk. Iasiul trebuie sa fie nu doar un centru cultural, ci un centru
economic important in regiune. Trebuie sa fie si mai multe firme
americane la Iasi si vom lucra cu primarul si cu seful Consiliului Judetean
sa aducem mai multe companii americane la Iasi. Iasiul nu este in
competitie cu Bucurestiul, ci cu Berlin, Roma, Madrid si alte orase mari
ale Europei. Pentru ca Iasiul sa aiba succes trebuie sa aiba infrastructura,
adica sosele, cai ferate si aeroport. Am promis ca noi vom ajuta pentru a
dezvolta toate aceste lucruri", a declarat ambasadorul SUA, Adrian
Zuckerman, intr-o conferinta de presa sustinuta la Iasi.

El a spus ca la Iasi va fi deschis un centru cultural american, care va
functiona in sediul Bibliotecii Centrale Universitare.

Adrian Zuckerman a precizat ca regiunea de Nord-Est, cea mai saraca din
tara, ar putea fi conectata cu o sosea si o cale ferata la proiectul de
infrastructura Via Carpathia. E vorba de autostrada care ar trebui sa lege
Marea Neagra de Marea Baltica si care sa treaca prin sapte tari, inclusiv
Romania. Potrivit ambasadorului, discutiile dintre oficialii americani si
cei romani au demarat deja, la acest moment fiind cautate solutii de
finantare ale celor doua proiecte.

https://ziare.com/stiri/autostrada/
https://ziare.com/stiri/aeroport/
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"M-am intalnit saptamana trecuta cu ministrul transporturilor sa facem
planuri, sa vedem exact traseul pentru sosea si traseul pentru linia ferata.
Cum vorbim acum sunt grupe de la ministerul transporturilor si ambasada
care lucreaza acum si care se uita cum sa finanteze si sa plateasca pentru
asta. Si la sosea, si cale ferata, intre cele doua mari lucram cu Polonia, ei
o sa faca portiunea de la Gdansk si noi incepem aici si sper sa se faca. In
urmatorii 3-4 ani sper sa fie amandoua proiecte terminate", a spus
ambasadorul.

Proiectul Via Carpathia este dezvoltat in cadrul Initiativei Trei Mari, care
reprezinta o platforma politica flexibila si informala, la nivel prezidential,
care reuneste cele 12 state membre ale UE aflate intre marile Adriatica,
Baltica si Neagra (Austria, Bulgaria, Croatia, Cehia, Estonia, Ungaria,
Letonia, Lituania, Polonia, Romania, Slovacia si Slovenia).

Proiectul autostrazii a fost stabilit in cadrul unui summit al Initiativei
celor Trei tari in 2018 iar recent, oficialii americani, au anuntat ca SUA
sustin proiectul.

Via Carpathia ar urma sa porneasca din Lituania si sa traverseze Polonia,
Slovacia, Ungaria, Romania, Bulgaria si Grecia. Autostrada ar urma sa
plece din portul lituanian Klaipeda pana in portul grec Salonic, taind
Romania prin partea sa de vest. Porturile Constanta (Romania) si Gdansk
(Polonia) nu se afla pe traseul direct al autostrazii, dar vor fi legate de
aceasta prin alte bucati de autostrada (Autostrada Constanta - Bucuresti -
Pitesti - Sibiu - Lugoj in cazul Romaniei).

(Sursa: ziare.com)

• Comisia Europeana, contract cu CureVac pentru o achizitie de 225
de milioane de doze de vaccin impotriva COVID-19

Comisia Europeana a anuntat marti ca a aprobat un al cincilea contract,
cu compania farmaceutica germana CureVac, care prevede achizitionarea
initiala a 225 de milioane de doze de vaccin impotriva COVID-19, in
numele tuturor statelor membre ale UE, plus o optiune de a solicita pana
la 180 de milioane de doze suplimentare, care urmeaza sa fie furnizate
odata ce vaccinul societatii se va dovedi a fi sigur si eficace impotriva
COVID-19.

https://ziare.com/stiri/summit/
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"Astazi, 17 noiembrie, Comisia Europeana a aprobat un al cincilea
contract, cu compania farmaceutica europeana CureVac, care prevede
achizitionarea initiala a 225 de milioane de doze in numele tuturor
statelor membre ale UE, plus o optiune de a solicita pana la 180 de
milioane de doze suplimentare, care urmeaza sa fie furnizate odata ce
vaccinul societatii se va dovedi a fi sigur si eficace impotriva COVID-19",
a anuntat CE.

Contractul cu CureVac extinde portofoliul deja larg de vaccinuri care
urmeaza sa fie produse in Europa, incluzand contractele semnate cu
AstraZeneca, Sanofi-GSK, Janssen Pharmaceutica NV si
BioNTech-Pfizer si discutiile preliminare cu Moderna. Acest portofoliu
diversificat de vaccinuri va asigura faptul ca Europa este bine pregatita
pentru campania de vaccinare de indata ce vaccinurile se vor dovedi a fi
sigure si eficace.

"La cateva zile dupa contractul incheiat de noi cu BioNTech si Pfizer,
sunt incantata sa anunt un nou acord cu o societate europeana
promitatoare. Comisia a asigurat, pana in prezent, cel putin 1,2 miliarde
de doze si isi indeplineste angajamentul de a asigura un acces echitabil la
vaccinuri sigure, eficace si la preturi accesibile, nu numai pentru cetatenii
din UE, ci si pentru persoanele cele mai sarace si mai vulnerabile din
lume. Majoritatea acestor vaccinuri potentiale se afla intr-o faza avansata
a trialurilor clinice, rezultatele acestora, preconizate a fi pozitive, vor fi
confirmate prin acordarea unei autorizatii, dupa care vaccinurile vor fi
distribuite rapid si vor contribui la stoparea pandemiei", spune presedinta
Comisiei Europene, Ursula von der Leyen.

Statele membre pot decide si sa doneze vaccinul unor tari cu venituri
medii si inferioare sau sa il redirectioneze catre alte tari europene.

"In conditiile unui numar tot mai mare de pacienti COVID in intreaga UE,
un vaccin sigur si eficace este mai important ca niciodata pentru a opri
pandemia. Prin acest al cincilea acord de cumparare in avans a unui
vaccin, sporim si mai mult sansele ca cetatenii UE si economiile noastre
sa se poata intoarce la normalitate in conditii de siguranta. El reprezinta
inca o etapa importanta a Strategiei UE in materie de vaccinuri, precum si
dovada beneficiilor colaborarii in cadrul unei veritabile Uniuni Europene
a sanatatii", afirma Stella Kyriakides, comisarul pentru sanatate si
siguranta alimentara.

https://ziare.com/ursula-von-der-leyen/
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CureVac, o societate europeana cu sediul in Germania, a semnat, la 6
iulie, un acord de imprumut in valoare de 75 de milioane euro cu Banca
Europeana de Investitii, pentru crearea si producerea pe scara larga a unor
vaccinuri, incluzand un potential vaccin al CureVac impotriva COVID-19.
CureVac are rol de pionierat in crearea unei clase complet noi de
vaccinuri bazate pe ARN mesager (ARNm), transportat in celule de
nanoparticule lipidice.

Platforma vaccinului a fost dezvoltata in cursul ultimilor zece ani.
Principiul de baza consta in utilizarea acestei molecule drept caraus
informational cu ajutorul caruia organismul insusi poate produce propriile
substante active pentru a combate diverse boli.

Comisia a luat decizia de a sprijini acest vaccin pe baza unei evaluari
stiintifice temeinice a tehnologiei utilizate, a experientei companiei in
crearea de vaccinuri si a capacitatii sale de productie pentru a aproviziona
intreaga UE.

La 17 iunie, Comisia Europeana a prezentat o strategie euuropeana de
accelerare a crearii, producerii si punerii la dispozitie pe scara larga a
unor vaccinuri eficace si sigure impotriva COVID-19. In schimbul
dreptului de a cumpara un anumit numar de doze de vaccin intr-un anumit
interval de timp, Comisia finanteaza o parte din costurile initiale
suportate de producatorii de vaccinuri sub forma unor acorduri de
cumparare in avans. Finantarea acordata este considerata un acont pentru
vaccinurile care vor fi cumparate efectiv de statele membre.

"Intrucat costul mare si rata mare de esec fac ca investitiile intr-un vaccin
anti-COVID-19 sa fie o decizie cu grad mare de risc pentru creatorii de
vaccinuri, aceste acorduri vor permite, prin urmare, realizarea unor
investitii care, in caz contrar, s-ar putea sa nu se materializeze", arata CE.

Vaccinurile trebuie sa fie rapid distribuite si puse la dispozitie pe scara
larga in intreaga Europa imediat dupa ce s-au dovedit a fi sigure si eficace
si au obtinut autorizatia de introducere pe piata din partea Agentiei
Europene pentru Medicamente. La 15 octombrie, Comisia a stabilit
etapele principale pe care statele membre trebuie sa le urmeze pentru a fi
pe deplin pregatite, care includ elaborarea unor strategii nationale de
vaccinare. Comisia instituie un cadru comun de raportare si o platforma
pentru monitorizarea eficacitatii strategiilor nationale de vaccinare.
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Comisia Europeana s-a angajat, de asemenea, sa asigure faptul ca orice
persoana care are nevoie de vaccin il obtine efectiv, oriunde in lume, nu
doar in Europa. Nimeni nu va fi in siguranta pana cand nu vom fi cu totii
in siguranta. Acesta este motivul pentru care, incepand cu 4 mai 2020,
Comisia a procurat aproape 16 miliarde euro in cadrul raspunsului
mondial la criza provocata de noul coronavirus, actiunea mondiala pentru
asigurarea accesului universal la teste, tratamente si vaccinuri impotriva
noului coronavirus si pentru redresarea economica mondiala si a
confirmat interesul ei de a participa la mecanismul COVAX pentru a
asigura un acces echitabil la vaccinuri impotriva COVID-19 la preturi
accesibile, oriunde in lume.

Ca parte a unui efort al Echipei Europa, Comisia a anuntat o contributie
de 400 de milioane euro sub forma de garantii pentru a sprijini COVAX
si obiectivele sale in contextul raspunsului mondial la criza provocata de
noul coronavirus. La 12 noiembrie, Uniunea Europeana a anuntat
contribuirea cu o suma suplimentara de 100 de milioane euro sub forma
de granturi pentru sprijinirea mecanismului COVAX.

(Sursa: ziare.com)

https://ziare.com/stiri/coronavirus/
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